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Nyomtatott és online sajtó 
 

Szijjártó Péter: Szerbia stratégiai fontosságú partner Magyarország számára 
2025. január 15. – MTI, Magyar Nemzet, Pannon RTV, Magyar Szó, ORIGO 

Hazánk számára Szerbia stratégiai fontosságú partner, Szerbia nélkül nincs magyar 

energiabiztonság és ez fordítva is igaz - hangsúlyozta a külgazdasági és külügyminiszter a 

facebook-oldalára feltöltött bejegyzésben szerdán. Szijjártó Péter kifejtette, az elmúlt évek - 

sokszor politika generálta - energiaválságai rámutattak, hogy az ásványkincsekben, 

energiahordozókban nem bővelkedő országoknak szoros együttműködésre van szükségük 

ahhoz, hogy az energiaellátásuk biztonságát garantálni tudják. A világpolitika egyes szereplői 

szankcióikkal, korlátozásaikkal komoly nehézségeket tudnak okozni és döntéseik során jól 

láthatóan még szövetségeseikre sincsenek tekintettel - hangsúlyozta. Megjegyezte, ez a helyzet 

megnöveli a szomszédokkal való energia-együttműködés jelentőségét. "Az elmúlt hetek 

tanulságait levonva ma telefonos megbeszélésünk során abban állapodtunk meg Dubravka 

Dedović szerb energiaügyi miniszterrel, hogy felgyorsítjuk közös energetikai-energiabiztonsági 

beruházásainkat, így a két ország hálózatait összekötő újabb villamosenergia-kapcsolat 

létrehozását és az első közös kőolajvezeték építését" - írta. 

 

Kelemen Hunor: az RMDSZ nem támogat olyan közigazgatási reformot 
Romániában, amely megváltoztatja az etnikai arányokat 
2025. január 15. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, maszol.ro   

Baranyi László, az MTI tudósítója jelenti: Bukarest, 2025. január 15., szerda (MTI) - A 

bukaresti kormányban részt vevő Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) kész 

egyeztetni koalíciós partnereivel a közszolgáltatások racionalizálásáról, de olyan közigazgatási 

reformot nem támogat, amely megváltoztatja az etnikai arányokat - szögezte le Kelemen Hunor 

szövetségi elnök a Maszol.ro portálon szerdán közzétett videóinterjúban. A politikus Marcel 

Ciolacu miniszterelnök hétfői bejelentésére reagált, aki szerint az általa vezetett 

Szociáldemokrata Párt (PSD) Románia területi közigazgatásának átszervezéséről szeretne 

törvénytervezetet terjeszteni a bukaresti parlament elé a tavaszi ülésszakban, a tervezet 

kidolgozása érdekében pedig a PSD munkacsoportot alakított. "Ők még kampánymódban 

működnek, és mondanak ilyet is, mondanak olyat is" - jegyezte meg Kelemen Hunor, 

hozzátéve, hogy bár nem világos, milyen javaslattal fognak előállni a koalíciós partnerek, a 

bejelentést követően "váltott néhány szót" a témáról a miniszterelnökkel, akit arra 

figyelmeztetett, hogy "bármilyen közigazgatási reformnak" nem lehet nekifogni. 

 

Vincze Loránt lett az Európai Parlament kisebbségi munkacsoportjának új elnöke 
2025. január 15. – MTI, Magyar Nemzet, Ma7, Szabadság, Marosvásárhelyi Rádió, Krónika 

Újjáalakult az Európai Parlament (EP) hagyományos kisebbségekkel, nemzeti közösségekkel 

és nyelvekkel foglalkozó frakcióközi munkacsoportja, mely új elnökének Vincze Lorántot, a 
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https://magyarnemzet.hu/kulfold/2025/01/szijjarto-peter-szerbia-strategiai-fontossagu-partner-magyarorszag-szamara
https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20250115-kelemen-hunor-az-rmdsz-nem-tamogat-olyan-reformot-amely-megvaltoztatja-az-etnikai-aranyokat
https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20250115-kelemen-hunor-az-rmdsz-nem-tamogat-olyan-reformot-amely-megvaltoztatja-az-etnikai-aranyokat
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2025/01/vincze-lorant-lett-az-europai-parlament-kisebbsegi-munkacsoportjanak-uj-elnoke
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Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) EP-képviselőjét, tiszteletbeli elnökének 

pedig Gál Kinga fideszes EP-képviselőt választotta - tájékoztatott Vincze Loránt sajtóirodája az 

MTI-hez eljuttatott közleményében szerdán. A tájékoztatás szerint a kisebbségi témakörrel 

foglalkozó egyetlen, több mint negyvenéves múltra visszatekintő uniós munkacsoport 

feladatainak folytatását az EP minden politikai csoportjából származó, közel negyven EP-

képviselő támogatta. Az RMDSZ európai parlamenti képviselői Románia 2007-es uniós 

csatlakozása óta tevékenyen vesznek részt a munkacsoport munkájában - emelték ki. Az EP-

képviselő sajtóirodája arról is tájékoztatott, hogy Gál Kinga fideszes EP-képviselőt, a Patrióták 

Európáért EP-frakció alelnökét, aki - mint megjegyezték - két évtizede vesz részt a 

munkacsoport munkájában, Vincze Loránt javaslatára választották tiszteletbeli elnökké. 

  
Történelmi egyházak főpásztorai tanácskoztak Kolozsváron: szükség van az 

erdélyi magyar közösség éberségére  
2025. január 15. – Krónika  

Kolozsváron gyűltek össze az erdélyi magyar történelmi egyházak főpásztorai, hogy 

megvitassák a magyar közösség aktuális kihívásait és ezek lehetséges megoldásait. A Magyar 

Unitárius Egyház által szervezett tanácskozás fő célja a történelmi egyházakat és a helyi 

közösségeket érintő problémák, valamint a közös együttműködés lehetőségeinek számbavétele 

volt. Kovács István unitárius püspök a Krónikának beszámolva elmondta, az eseményen 

napirendre került a romániai államfőválasztás kérdése is. Kovács István unitárius püspök 

elmondása szerint az egyházi vezetők egyöntetűen megfogalmazták, hogy az erdélyi magyar 

közösség éberségére van szükség ebben az időszakban, a választások kimenetele ugyanis nem 

csupán politikai, hanem társadalmi és közösségi szempontból is hosszú távon meghatározó 

lehet.  

 

Fasiszta, magyarellenes szervezet jelképét mázolták egy bukaresti hídra  
2025. január 15. – Krónika  

Fasiszta jelképek nyilvános népszerűsítése gyanújával vizsgálatot indított a román főváros 

rendőrsége, miután ismeretlenek a két világháború közötti legionárius mozgalom jelképeit 

festették az Északi pályaudvar vasúti sínjei felett átívelő Basarab hídra. A bukaresti rendőr-

főkapitányság keddi közleménye szerint a fasiszta, legionárius, rasszista vagy idegengyűlölő 

jelképek használatát, háborús bűnösök kultuszát tiltó sürgősségi rendelet előírásainak 

megsértése miatt hivatalból indított eljárást a közösségi médiában megjelent információk 

alapján. A Digi 24 hírportál szerint elsőként Paul Angelescu publicista tette szóvá az újabb 

graffitik megjelenését a függőhídon. Ő hívta fel a figyelmet arra, hogy a 84 méter magas 

tartószerkezet tetején a Corneliu Zelea Codreanu által 1927-ben alapított legionárius 

mozgalom – börtönablakra, hármas tagolású vasrácsra emlékeztető – jelképe, talapzatán pedig 

egy másik, a szélsőségesnek tartott Új Jobboldal mozgalom által használt legionárius 

szimbólum, egy kelta kereszt látható.  
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tortenelmi-egyhazak-fopasztorainak-tanacskozasa-kolozsvaron-az-erdelyi-magyar-kozosseg-ebersegere-van-szukseg
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tortenelmi-egyhazak-fopasztorainak-tanacskozasa-kolozsvaron-az-erdelyi-magyar-kozosseg-ebersegere-van-szukseg
https://kronikaonline.ro/belfold/fasiszta-magyarellenes-szervezet-jelkepet-mazoltak-egy-bukaresti-hidra


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. január 16. 

. 

 

Válság, megszorítások, elnökválasztási esélyek – Kelemen Hunorral 

beszélgettünk 
2025. január 15. – maszol.ro    

Miért nem kapunk részletes választ az 1989-es romániai rendszerváltás utáni legsúlyosabb 

politikai botrányról, az elnökválasztások érvénytelenítésének okára? Jó-e az RMDSZ-nek, hogy 

pénzügyminiszterként Tánczos Barna vált a megszorítások kormányzati főszereplőjévé?  Mi 

lesz az MVM romániai ügyletével? Megvalósulhat-e a PSD terve a közigazgatási, területi 

átszervezésről? Megfelelő államfőjelölt Crin Antonescu? Ki húzhat politikai hasznot Donald 

Trump elnökségéből? Az RMDSZ elnökét kérdezték. 

 

Eminescu-szobor: tényleg kell nekünk még egy belőle?  
2025. január 15. – Székelyhon 

Január 15-én, szerdán, a román kultúra napján leplezik le Mihai Eminescu költő szobrát a 

sepsiszentgyörgyi ortodox katedrális mellett lévő Nicolae Colan Metropolita Egyházi 

Dokumentációs Központnál. Az alkotást a jászvásári Gabriela Muscalu bocsátotta a 

kezdeményező Kovászna–Hargita Európai Tanulmányi Központ rendelkezésére, az esemény 

keretében többek között Ciprian Hugianu Sósmező – egy román falu a Kárpátokban, a 

történelem forgatagában című, tavaly Kovászna Megye Tanácsa támogatásával megjelent 

kötetét is bemutatják.  

 

Ciolacu: a közigazgatási átszervezés strukturális reform lesz, de nem puszta 

számok alapján dolgozzuk ki  
2025. január 15. – Krónika 

A Románia közigazgatási-területi átszervezéséről szóló törvénynek a következő választásoktól 

kellene hatályba lépnie – jelentette ki Marcel Ciolacu miniszterelnök szerdán. A kormányfő, 

aki egyben a Szociáldemokrata Párt (PSD) elnöke, az átszervezés kapcsán hangsúlyozta, hogy 

„strukturális reformról” van szó. Ciolacu elmondta, hogy az erre vonatkozó törvénytervezeten 

már dolgoznak, de az átszervezés nem csupán puszta számadatokok alapján történik majd. 

Soha nem fogok úgy viselkedni, mint a kommunizmus idején, hogy átalányban számoljak, soha 

nem fogok ilyet tenni” – szögezte le. Elmondta, hogy szerinte a közigazgatási-területi 

átszervezésnek „a következő választások után kellene életbe lépnie”. Nem pontosította, hogy 

milyen választásokról van szó, de vélhetően a 2028-as parlamenti választásra gondolt. „Ez egy 

strukturális reform, ezt meg kell vitatni, be kell mutatni, át kell vinni a parlamenten, és nem az 

asztal sarkán, elhamarkodva vagy kampánycéllal kell csinálni. Romániának közigazgatási-

területi reformra van szüksége, ahogyan költségvetési reformra, az állami vállalatok reformjára 

is. Új korszakba lépünk” – tette hozzá Ciolacu.  
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https://maszol.ro/belfold/Valsag-megszoritasok-elnokvalasztasi-eselyek-Kelemen-Hunorral-beszelgettunk
https://maszol.ro/belfold/Valsag-megszoritasok-elnokvalasztasi-eselyek-Kelemen-Hunorral-beszelgettunk
https://szekelyhon.ro/aktualis/eminescu-szobor-tenyleg-kell-nekunk-meg-egy-belole
https://kronikaonline.ro/belfold/ciolacu-a-kozigazgatasi-atszervezes-strukturalis-reform-lesz-de-nem-puszta-szamok-alapjan-dolgozzuk-ki
https://kronikaonline.ro/belfold/ciolacu-a-kozigazgatasi-atszervezes-strukturalis-reform-lesz-de-nem-puszta-szamok-alapjan-dolgozzuk-ki
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Kutatják a temesvári iskolában tapasztalt rendhagyó létszámnövekedés titkát 
2025. január 15. – Nyugati Jelen 

Dr. Erdei Ildikót, a temesvári Bartók Béla Elméleti Líceum igazgatóját a „2023-2024-es tanév 

igazgatója” címmel tüntette ki a Temes Megyei Tanfelügyelőség. „Ezzel a megtisztelő 

elismeréssel úgy gondolom, hogy az iskola teljesítményét is értékelik, hiszen egy csapat 

vagyunk” – nyilatkozta lapunknak dr. Erdei Ildikó, aki az általa vezetett intézményben a tavalyi 

évben elért kiemelkedő eredményeket veszi száma az alábbiakban. „A szórványoktatásban a 

gyereklétszám meghatározó kérdés, ha van iskola iránt érdeklődő diák, akkor van iskola. Az 

ősszel indult tanévben az előkészítő osztályokban mind a 44 helyünk betelt, a kilencedik 

osztályok életében pedig azért volt különleges ez az év, mert talán először fordult elő, hogy nem 

mindenkinek jutott hely azok közül, akik az iskola iránt érdeklődtek. Az egyik szemünk sír, a 

másik nevet, mert ez versenyhelyzetre utal, és segítheti, hogy a diákok ezentúl komolyabban 

vegyék a mindennapi tanulást” – mondta. 

 

RMDSZ: A területi átszervezés nem oldja meg a pénzügyi gondokat 
2025. január 15. – erdon.ro 

Az RMDSZ szerint az ország közigazgatási-területi átszervezése egy „jolly joker” téma, ami nem 

oldaná meg Románia pénzügyi problémáit, viszont több kár származna belőle, mint haszon. Az 

RMDSZ határozottan ellenzi az effajta területi-közigazgatási átszervezést, amelyet 

szakmaiatlannak, populistának tart, és ami, ha megvalósulna, több kárt okozna, mint hasznot. 

A PSD felvetéséről Szabó Ödön parlamenti képviselő, a Bihar megyei RMDSZ ügyvezető elnöke 

portálunknak kifejtette: ha a közigazgatási átszervezésnek az egyetlen célja az, hogy legyenek 

megtakarítások az állami költségvetésben, akkor azt kell megnézni, hogy hol van jelenleg a 

legtöbb költség. Szabó Ödön kiemelte, hogy az államigazgatási költségeknek mintegy hetven 

százalékát a központi intézményrendszer működtetése teszi ki, és csak a költségeknek 

körülbelül az egyharmadát emészti fel az önkormányzati közigazgatás. 

 

Orosz befolyásszerzési kísérletet sejt a bukaresti minisztérium az E.ON eladása 

kapcsán 
2025. január 15. – Krónika 

A bukaresti Energiaügyi Minisztérium közleményben jelentette be szerdán, hogy a Külföldi 

Közvetlen Beruházásokat Vizsgáló Bizottsághoz (CEISD) fordult az E.ON romániai 

leányvállalatának a magyar MVM Csoport által tervezett felvásárlása kapcsán. A tárca orosz 

befolyásszerzési kísérletnek tekinti az MVM által az E.ON-nak tett vételi ajánlatát. A román 

Energiaügyi Minisztérium átfogó vizsgálat során az E.ON tervezett felvásárlása kapcsán több 

olyan részt azonosított, amelyeknek nemzetbiztonsági vonatkozásai lehetnek. A tárca azt 

tekinti a legfőbb oknak, hogy az MVM Zrt. kiterjedt kereskedelmi kapcsolatokat ápol olyan 

orosz cégekkel, mint a Gazprom és a Rosatom, amelyeket nemzetközi szankciók sújtanak. 

Ezeken a kapcsolatokon keresztül Magyarországnak jelentős a függősége az oroszországi gáztól 

és az orosz nukleáris technológiától. 
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https://nyugatijelen.com/jelenido/kutatjak-a-temesvari-iskolaban-tapasztalt-rendhagyo-letszamnovekedes-titkat
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https://kronikaonline.ro/gazdasag/orosz-befolyasszerzesi-kiserletet-sejt-az-energiaugyi-miniszterium-az-eon-romaniai-leanyvallalata-tervezett-magyar-felvasarlasaban
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Uniós forrásokból újulnak meg a kultúrotthonok Torockón és 

Torockószentgyörgyön 
2025. január 15. – maszol.ro 

Torockón már december végén megkezdődtek a munkálatok, Torockószentgyörgyön pedig 

január végén vagy február elején látnak hozzá a felújításhoz. A beruházások értéke, az önrésszel 

együtt, meghaladja a 3 millió lejt. Mindkét pályázatot a Regionális Fejlesztési és Közigazgatási 

Minisztériumtól nyerte a község. Az épületek energiatakarékosságának növelését célzó 

pályázati kiírásra két turnusban lehetett pályázni 2022-ben, ezeket aknázta ki sikeresen 

Torockó önkormányzata. A részleteket Deák-Székely Szilárd Levente, a község RMDSZ-es 

polgármestere árulta el a Maszolnak. Az elöljáró elmondta: a torockói Kriza János Művelődési 

Ház esetében már 2023 februárjában aláírta a támogatási szerződést Cseke Attila akkori 

tárcavezetővel, azonban a – a hosszadalmas engedélyezteti és közbeszerzési folyamatok miatt 

– csupán 2024 decemberének végén kezdhették el a munkálatokat. 

                     
Jókai Mór-emlékév Komáromban: a „korabeli celebről” logón, műsorokban, 

maradandó értékeken 
2025. január 15. – Ma7, felvidek.ma, Új Szó  

A Magyar Országgyűlés a Kulturális és Innovációs Minisztérium kezdeményezésére 2025-öt 

Jókai Mór-emlékévvé nyilvánította, ekképp tisztelegve a 200 éve Komáromban született 

írófejedelem személye és életműve előtt. A szülővárosában tervezett előkészületekről január 

15-én az érintett szervezetek, intézmények városi hivatalba összehívott képviselői tájékoztatták 

az újságírókat. Hiszik vagy sem, de a mesterséges intelligencia segítségével majd meg is 

szólaltatják a város ezen büszkeségét. Keszegh Béla, Komárom polgármestere elmondta, hogy 

mivel méltó módon akarják megtartani a Jókai Mór-emlékévet, ezért az idei helyi 

műsorkavalkádból majd kimagaslanak a bicentenárium jegyében megvalósuló 

kezdeményezések. Hangsúlyozta: a sokoldalú, nők kedvence Jókai korabeli celeb volt, aki a 

párizsi világkiállításon nagydíjat kapott, akit mindenhol ünnepeltek, s a Sárga rózsa című 

kisregénye Kínában kötelező olvasmány. 

 

Meddő külpolitikai viták helyett a józan ész pártján a Magyar Szövetség 
2025. január 15. – felvidek.ma  

Létezik egy memorandum, amelyben a három legfőbb közjogi méltóság aláírásával kötelezte el 

magát az ország eddigi uniós és euroatlanti irányultsága mellett. Ez akkor is érvényben marad, 

ha nem erősítik meg újra, és akkor sem fog erősebben hatni, ha vastagabban fogó tollal ismét 

aláírják. Ezért kellene az ideológiai kérdések helyett a valódi problémákra összpontosítani. Ami 

ugyanis megoldatlan feladat maradt, az az ország gázellátása az eddigi feltételek mellett. Az 

emberek továbbra sem tudják, hogy mi lesz Szlovákia gázellátásával és energiabiztonságával. 

Ez ügyben legnagyobb támogatói lennénk egy rendkívüli ülés összehívásának, hogy 
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https://maszol.ro/belfold/Unios-forrasokbol-ujulnak-meg-a-kulturotthonok-Torockon-es-Torockoszentgyorgyon
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összedugjanak 150 vagy akár több gondolkodó fejet és mielőbb találjanak megoldást arra, 

hogyan elégíthető ki hosszú távon és jelentős drágulás nélkül a háztartások és a szlovák ipar 

földgázigénye. Magyarként úgy véljük, hogy Szlovákia uniós tagsága, annak minden 

hiányossága mellett, elemi érdekünk. Ahogy az is, hogy a külpolitikai kapcsolatokban egyenlő 

partnerként kezeljék Szlovákiát, Magyarországot és általában a kisebb országokat, 

továbbá legitim álláspont legyen minden tagállam számára a saját érdekei kifejezése és 

érvényesítése az Európai Unióban. 

                   
„Tekintsük a majdan gondolkodó gépeket akár partnernek is” 
2025. január 15. – Pannon RTV 

A Mathias Corvinus Collegium szabadkai képzési központja a téli szünet alatt is izgalmas 

előadással várta a diákokat. A középiskolás program hallgatóinak Miskolczi Barna jogász, 

egyetemi tanár tartott előadást Az ember és a gép címmel, amelyben a mesterséges intelligencia 

témakörét járta körül, nemcsak jogi szempontból. Milyen a viszonyunk a mesterséges 

intelligenciához, miért kelt sok fiatalban szorongást, hol és hogyan tudjuk hasznosítani? Ezekre 

a kérdésekre próbáltak közös választ találni az interaktív előadásban. Miskolczi Barna, 

egyetemi tanár: „Nagyon sok félelem van az emberekben az új technológiák iránt, akár 

adatvédelmi problémák merülhetnek fel, de nagyon sok félelmünk van, ami lehet akár reális is, 

de vannak optimista jövőképek is, nem csak disztópikusak. Én ennek az egyik képviselője 

vagyok, én azt mondom, hogy tekintsünk inkább optimizmussal a jövőbe, és tekintsük ezeket 

a majdan gondolkodó gépeket akár partnernek is, és ne feltétlenül fenyegetésnek. Tehát meg 

fogjuk vizsgálni azt, hogy milyen szorongások, milyen félelmek vannak a fiatalabb és milyenek 

az idősebb generációkban. Megpróbálunk rá megoldást találni.” 

 

A folyamatos fejlődés a cél 
2025. január 15. – Magyar Szó 

Bajmok település számára a 2024. év az építkezés és a fejlődés jegyében telt, miközben a jövőre 

nézve is biztató tervek fogalmazódtak meg. Hegedűs Józseffel, a Vajdasági Magyar Szövetség 

bajmoki szervezetének elnökével és a helyi közösség tanácsának elnökhelyettesével, valamint 

Hegedűs Krisztinával, a Dózsa György Magyar Művelődési Központ elnökségi tagjával 

beszélgettünk az elmúlt év eseményeiről és az idei évre vonatkozó tervekről. – Az idén nagy 

hangsúly került a település infrastrukturális fejlesztéseire – mondta Hegedűs József. A VMSZ 

bajmoki helyi szervezetének elnöke kiemelte, a falu központjában egy régóta elhanyagolt 

parkot sikerült rendbe tenni, ahol padok, parkolóhelyek, világítás és egy szép tér kialakításával 

komfortosabbá tették a környezetet. Ez a projekt a városi költségvetés támogatásával valósult 

meg, ahogyan a helyi játszóterek karbantartása és az elkorhadt ágak levágása is. 
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A közösségi összetartozás szimbóluma 
2025. január 15. – Magyar Szó 

Zentán szerdán átadták a Hófehérke Óvoda Margaréta épülete mellett a helyi Biospringer RS 

vállalat támogatásával újjáépített játszóteret. A játszótér felavatásán Gál Tünde, a francia 

tulajdonban lévő zentai vállalat igazgatónője és Burány Hajnalka, Zenta község polgármestere 

elültetett egy facsemetét. Gál Tünde elmondta, hogy a munkálatok támogatásával cégük 

központi küldetését valósították meg lokális szinten, ugyanis együtt dolgoznak azért, hogy 

táplálják és védjék bolygónkat, amihez a gyermekek egészségének és biztonságának szavatolása 

is hozzátartozik. – Támogatásaink mindig a szegénység csökkentésére, a környezetvédelemre, 

illetve az oktatás fejlesztésére irányulnak – mutatott rá az igazgatónő. 

 

Karnevál a jég körül 
2024. január 15. – Magyar Szó 

A hét elején tartotta meg a korcsolyapályánál a Karnevál a jég körül elnevezésű 

kísérőrendezvényét a topolyai Művelődési Ház. Voltak olyan fiatal résztvevők, akik a jégpályát 

vették birtokba, míg mások Bimbó bohóc játékos előadását tekintették meg. A gyerekek 

körében nagy népszerűségnek örvendő bohóc színes hajtogatott lufikkal ajándékozta meg 

lelkes közönségét. Csípe Tímea, a Művelődési Ház igazgatónője elmondta lapunknak, mivel a 

tavalyi Bimbó bohócos rendezvény jól sikerült, így mindenképpen vissza akarták hívni. Egy 

igazi karneváli hangulatú programmal készültek, s annak ellenére, hogy nagyon kevés gyermek 

érkezett jelmezben, kiváló volt a hangulat, sokan vettek részt a rendezvényen. A szervezők 

édességgel, pogácsával, forró itallal kedveskedtek a résztvevőknek, ezenkívül vattacukor-

vásárlásra is volt lehetőség. 

                         
Meghosszabbították a hadiállapotot, marad a mozgósítás is Ukrajnában 
2025. január 15. – KISZó 

Lassan három éve tart az orosz–ukrán háború. A parlament tizennegyedik alkalommal döntött 

a hadiállapot és az általános mozgósítás meghosszabbításáról. A Legfelső Tanács szerdai ülésén 

megszavazta a hadiállapot és az általános mozgósítás meghosszabbításáról szóló törvényt – 

számolt be a Korrespondent hírportál Jaroszlav Zseleznyak parlamenti képviselő Telegram-

közlésére hivatkozva. Az erről szóló jogszabálytervezetet Volodimir Zelenszkij ukrán elnök egy 

nappal korábban, kedden terjesztette a Legfelső Tanács elé. A jelentés szerint a honatya arról 

tájékoztatott, hogy 315 képviselő támogatta a 12404. számú törvénytervezetet a hadiállapot 

meghosszabbításáról. Az általános mozgósítás meghosszabbításáról szóló 12405. számú 

törvénytervezetre 310 honatya szavazta meg. 
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https://www.magyarszo.rs/vajdasag/zenta/a.321164/A-kozossegi-osszetartozas-szimboluma
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/topolya/a.321148/Karneval-a-jeg-korul
https://kiszo.net/2025/01/15/meghosszabbitottak-a-hadiallapotot-marad-a-mozgositas-is-ukrajnaban/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. január 16. 

. 

 

Zelenszkij aláírta: a 17 éveseket is katonai nyilvántartásba veszik Ukrajnában 
2025. január 15. – KISZó 

Volodimir Zelenszkij elnök aláírta a hadkötelezettségről és a katonai szolgálatról szóló törvény 

módosítását előíró dokumentumot, melynek értelmében a 17. életévüket betöltött fiatal 

férfiakat sorkötelesként veszik nyilvántartásba a sorkötelesek, hadkötelesek és tartalékosok 

egységes állami nyilvántartásába – számolt be szerdán a Korrespondent hírportál a Legfelső 

Tanács honlapjára hivatkozva. A törvény értelmében ezentúl minden év január 1-je és július 

31-a között a 17. életévüket betöltött személyeknek kötelező jelleggel nyilvántartásba kell 

vétetniük magukat a sorkötelesek, hadkötelesek és tartalékosok egységes állami jegyzékében. 

A jogszabály két módot határoz meg erre: elektronikus felhasználói fiókon keresztül 

személyesen a toborzóközpontban tehetik meg ezt az érintettek. Emellett az általános katonai 

alapképzés gyakorlati kurzusának végzése előtt az állampolgárok orvosi alkalmassági 

vizsgálaton esnek át. 

 

Népszerűek a Munkácsi Magyar Egylet programjai 
2025. január 15. – Karpat.in.ua 

Az ezredfordulót követően lelkes, aktív közösségi életre vágyó fiatalok létrehozták a Munkácsi 

Magyar Egyletet azzal a szándékkal, hogy a Latorca-parti város magyar közössége számára 

igényes programokat szervezzenek. Számos sikeres projekt megvalósulását követően az 

egyesület hosszú ideig nem működött. A korábbi tagok közül néhányan azonban nemrégiben 

úgy döntöttek, újrakezdik tevékenységüket és érdekes, igényes és értékkel bíró programokat 

szerveznek a Munkácson és környékén élő magyar közösségek számára. Az alkalmaknak a 

Munkácsy Mihály Magyar Ház adott otthont. Az programsorozat Popovics Béla 

művelődéstörténet- és irodalomtanár, munkácsi helytörténész, pedagógus 

„Művelődéstörténeti barangolások” című előadásaival kezdődött. A rendkívül tartalmas, 

illusztrációkban gazdag, zenével és versfelolvasásokkal tarkított alkalmak során a jelenlévők 

egyfajta időutazáson vettek részt: megismerhették a történelmi események eddig ismeretlen 

részleteit, betekinthettek irodalmi és művészeti korszakokba, felfedhették az történések közötti 

összefüggéseket. 

 

Szakmai képzés az Árpád Vezér Lovardában 
2025. január 15. – Karpat.in.ua 

Lenke és Zita az elmúlt napok folyamán már megtapasztalta, hogy valami különleges 

folyamatnak lehetnek most a részei. A Tiszacsomai Árpád Vezér Látogatóközpont és Lovarda 

adott otthont annak a többalkalmas képzésnek, amelynek célja, hogy a résztvevők elméleti és 

gyakorlati ismereteket szerezzenek a lótartás és a lovasoktatás terén. A KMKSZ és a Turisztikai 

Tanács közösen vette fel a kapcsolatot az egyik anyaországi egyetemmel, mivel céljuk az, hogy 

a kárpátaljaiak számára egyre természetesebb legyen a lovaskultúra jelenléte a vidéken. A 

képzés szakmai vezetője Száz Petra lovaskultúra-oktató, a Magyar Testnevelési és 

Sporttudományi Egyetem mesteroktatója. Az oktató egy hibrid tananyagot állított össze a 

hallgatók számára. A másfél hónapos képzés első hétvégéje személyes konzultációból állt, amit 
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online órák követnek, majd a végén ismét egy személyes találkozó következik. A mostani négy 

nap során Száz Petra elméleti és gyakorlati tudást adott át a jövendőbeli lovas oktatóknak. Az 

előzetesen összeállított anyag végül a jelenlévők tudásának egyenkénti felmérésével 

folytatódott. 

 

Orban Dušan: Ne dolgozzunk egymás ellen 
2025. január 15. – Népújság 

Orban Dušan, a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) Tanácsának 

elnöke az elnöki mandátum nagyjából felénél tart. Az elnökkel az aktuális helyzetről, az örökölt 

projektek helyzetéről, sikerekről, kudarcokról, a jövőről is beszélgettünk. – Elnök úr, hogy 

értékeli az MMÖNK elmúlt két évét? – Úgy fogalmaznám meg, az első év az elnöki poszton 

izgalmas volt, míg sajnos a második évet megalázónak tartom. Megalázónak tartom a szlovén 

kormány viszonyulását a magyar közösséghez. Például a tavalyi év során több 

törvénymódosítás kérdésében kikérték a véleményünket, de teljesen figyelmen kívül hagyták, 

vagy fogalmazhatnék úgy is, egyszerűen nem is törődtek vele. Szintén megalázónak tartom a 

Muravidéki Mintagazdaság körüli helyzetet, a finanszírozás megszüntetését, amely szépen 

mutatja az állam mostoha viszonyát. Fogalmazhatnék úgy is, hogy az őshonos nemzetiségek 

csak akkor jók a jelenlegi kormány számára, amikor Európában kérkedni lehet a magasszintű 

kisebbségvédelemmel, de amikor konkrét támogatásról van szó, vagyis hogy az őshonos 

közösségek azokkal a dolgokkal foglalkozzanak, amelyekről úgy vélik, fontosak számukra, 

akkor mellékvágányra állítják. 

 

Horváth Ferenc: Erősítse a közösség az egységét 
2025. január 15. – Népújság 

Horváth Ferenc magyar nemzetiségi parlamenti képviselő hétfőn délelőtt a lendvai Bánffy 

Központban tartotta sajtótájékoztatóját, amelyen a közelmúlt, illetve a jövő aktuális 

kérdéseiről szólt a sajtó nagy számban egybegyűlt képviselőinek.  Bevezetésként a képviselő 

röviden összefoglalta a mögöttünk hagyott év legjelentősebb globális eseményeit, ahogy 

fogalmazott, a 2024-es évet az európai és amerikai választások, Szlovénia elnöksége az ENSZ 

Biztonsági Tanácsában, az ukrajnai és a gázai háború, valamint a klímaváltozás jellemezte. A 

szlovén belpolitikára áttérve hangsúlyozta, a nyilvánosság figyelmének középpontjában 

leginkább a bejelentett reformok álltak, nevezetesen az adórendszer, a közszféra bérezése, az 

egészségügyi ellátásban jellemző hosszú várólisták megszüntetése és a tartós gondozásról szóló 

törvény elfogadása. Horváth Ferenc kifejtette, 2024-ben a Szlovén Köztársaság Országgyűlése 

11 rendes és 32 rendkívüli ülést tartott, amelyeken a magyar és az olasz képviselők (Horváth 

Ferenc, illetve Felice Žiža) egységesen szólaltak fel.  
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Részvételi költségvetés Lendván: idén négy támogatott projekt 
2025. január 15. – Népújság 

Lendva Község 2024-ben elindította első részvételi költségvetési programját, amely kétéves 

ciklusban, 2024 és 2025 folyamán biztosít lehetőséget a lakossági és helyi közösségi 

projektjavaslatok megvalósítására. A program keretében a két évre összesen 50–50 ezer euró 

áll rendelkezésre, amelyből legfeljebb 10 ezer euró összköltségű kezdeményezések 

támogathatók. A tavalyi felhívás alapján a 2025-ös költségvetésbe négy projektjavaslat nyert 

támogatást, amelyek teljes összege 34.714 euró. Mivel a rendelkezésre álló 50 ezer eurós keret 

alatt maradt a kiválasztott projektek összértéke, külön szavazásra nem volt szükség, a 

javaslatok automatikusan bekerültek a 2025-ös költségvetésbe. A támogatott projektek 

beruházásai: a hotizai ifjúsági egyesület helyiségeinek kialakítása (projektérték 9.999 euró), a 

felsőlakosi falu- és tűzoltóotthon melletti játszótér felszerelése (projektérték 5.793 euró), a 

hosszúfalui faluotthon konyhai felszerelésének teljes javítása és korszerűsítése (projektérték 

8.921 euró), valamint a kapcai faluotthon melletti park (képünkön) rendezése (projektérték 10 

ezer euró). 

 

Miss Szlovénia: Lendván versenyeztek a címért 
2025. január 15. – Népújság 

Lendván a Színház- és hangversenyterem adott otthont január 10-én a Szlovénia Szépe 

szépségverseny döntőjének. Az esemény a „Támogassuk a hazait és kapcsoljuk össze 

Szlovéniát” szlogen alatt kiemelte a Lendvai község szépségeit. A szépségverseny fináléját a 26 

éves sežanai Zupan Amadea orvostanhallgató nyerte, a hazaiak kedvencét, a 22 éves lendvai 

Zver Katját első udvarhölgynek választották, emellett a „Miss személyiség” címet is elnyerte. 

Különleges színpadkép tárult a közönség elé, akik élőben követték a lendvai Színház- és 

Hangversenyteremben Szlovénia legszebb lányának a megválasztását. A rendezők a színpadi 

tér három miniatűr mását építették fel az élő show-ra, melyet a YouTube mellett két 

kereskedelmi csatornán is figyelemmel lehetett kísérni. Az est házigazdái Čolić Maja – a Miss 

Szlovénia 2020/21 győztese – és Bunderla Klemen rádiós műsorvezető, énekes voltak. 

 

Van jövője az írásnak 
2025. január 15. – Népújság 

Szúnyogh Sándor költőre, „a kultúra mindenesére” emlékezett a Muravidék az alkotó halálának 

27. évfordulóján. A VersMozaik című rendhagyó irodalmi előadás után hagyományosan a róla 

elnevezett fogalmazási verseny díjkiosztójára került sor. Többek között a jövőkép keresése, a 

muravidékiek karaktere és a gyermeki gondtalanság témakörében ragadtak tollat az iskolások, 

hogy anyanyelvükön kifejezve osszák meg gondolataikat. Az írásokat olvasva a fogalmazási 

verseny küldetése évről évre teljesül, jövőképe pedig továbbra is biztató. Milyenek vagyunk mi, 

muravidékiek? Január 9-én a Lendvai Zsinagógában emlékeztek a 27 éve elhunyt Szúnyogh 

Sándor muravidéki költőre, újságíróra, fordítóra. Az eseményen sor került a Szúnyogh Sándor 

Fogalmazási Verseny eredményhirdetésére is, a legkiemelkedőbb írásnak járó elismerést – a 
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Szúnyogh Sándor-díjat – idén Kerékgyártó Blanka, a Lendvai Kétnyelvű Középiskola tanulója 

kapta. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. január 15. – Kossuth Rádió 

 

Öt héten keresztül 700 kárpátaljai magyar és ukrán diákot fogadnak a Rákóczi Szövetség téli 

táborai, amelyek a MOL és a Miniszterelnökség támogatásának köszönhetően valósulhatnak 

meg. A január 13. és február 14. között zajló téli táborok legfőbb célja, hogy a kárpátaljai felső 

tagozatos és középiskolás diákoknak segítsen kiszakadni a háború sújtotta Ukrajna 

nehézségekkel teli hétköznapjaiból. A szervezők lehetőséget szeretnének teremteni a jó 

hangulatban eltöltött és minőségi programokkal teli kikapcsolódásra. Minden turnusban 

helyet kapnak kulturális, szórakoztató, sport és lelki programok csakúgy, mint kirándulások, a 

korosztálynak szóló előadások, vagy rendhagyó tanórák. Az első tábort hétfőn nyitotta meg 

Csepeti Ádám, a Miniszterelnökség stratégiai ügyek koordinációjáért felelős helyettes 

államtitkára, Brenzovics László, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség elnöke, valamint 

Csáky Csongor, a Rákóczi Szövetség elnöke. Iváncsik Attila összeállítása. 

 

Demográfiai hullámvölgyben van Szlovákia, az iskolákban kevés a gyerek. A korábbi kormány 

elindította az iskolák tartalmi reformját, a mostani pedig a gazdaságos működtetésre próbál 

modelleket találni. Pontosabban a megyék feladata összevonni a középiskolákat, 

gimnáziumokat, hogy a kevesebb gyerek kevesebb intézménybe járjon. Erre márciusig kaptak 

határidőt. Arányaiban Nyitra megyében él a legtöbb magyar a Felvidéken, erős a Magyar 

Szövetség megyei frakciója, de így sincs könnyű dolga a megye magyar alelnökének, Csenger 

Tibornak, akit Haják Szabó Mária kérdezett. 

 

25 évvel ezelőtt szervezték meg először Nagyvárad és Berettyóújfalu önkormányzatának 

kezdeményezésére a Magyar Kultúra Napja közös ünnepségét, amely egynapos rendezvényből 

mára már többhetes seregszemlévé nőtte ki magát. Ez unikum, a Kárpát-medencében nincs 

hozzá hasonló eseménysorozat. Az is különleges, hogy a két önkormányzathoz 2016-ban 

csatlakozott Debrecen és Margitta városa is, így a programsorozat egy kisrégió magyarságát 

fogja össze. Az eltelt két és fél évtized alatt olyan kapcsolati háló alakult ki, amely forrása és 

segítője a közös rendezvénynek. Ez alkalommal összesen közel 200 rendezvényt kínálnak a 

szervezők. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Karácsony előtt jelent meg Balázs István László temesvári földrajztanár, idegenvezető legújabb 

kiadványa, amelyben az 1989. decemberi temesvári forradalom történéseit foglalja össze. A 

kronológiai sorrendben leírt, december 15-től 25-ig lezajlott eseményeket korabeli fotókkal 

illusztrálta. A szerzőt, Balázs István Lászlót Lehőcz László kérdezte a kötetről. 

 

Szatmártól Arad megyéig közel 200 kilométernyi kerékpárutat építenek a román–magyar 

határt metsző valamennyi jelentősebb folyó töltésén. A nagyváradi székhelyű Körösök Vízügyi 

Igazgatósága mintegy 20 milliónyi eurónak megfelelő lejből valósítja meg a beruházást, 

amelyre a román országos helyreállítás tervben nyert támogatást pályázat útján. Románia idei, 

schengeni csatlakozásával megnőtt a terv jelentősége, hiszen a magyar és a román oldalon is 

bővülnek az aktív turizmus feltételei. A határ közelében élő magyar közösségek könnyebben 

tarthatják egymással a kapcsolatot, és a közös árvízi védekezésben is hasznos lehet a fejlesztés. 

Pataky Lehel Zsolt összeállítása. 


